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Zusammenfassung: Ehrenamtliches Engagement wird vor allem in Non-Profi t-Organisationen zu ei-
ner kritischen Ressource, Ehrenamtsmanagement dort zu einem zentralen Bestandteil von Führung 
und Personalmanagement. Ehrenamtsmanagement soll die Summe der von ehrenamtlich Engagierten 
erbrachten Leistungen und das Matching zwischen Engagementbereiten und nachfragenden Organi-
sationen erhöhen. Um zu ermitteln, ob dies gelungen ist, werden die Annahmen der mikroökonomi-
schen Haushaltstheorie genutzt. Mit Hilfe von Daten des Sozio-oekonomischen Panels (SOEP) wird 
geprüft, ob bei Veränderungen in den Budgetrestriktionen Entscheidungen von Individuen über Auf-
nahme, Aus- oder Abbau ehrenamtlichen Engagements systematisch beeinfl usst werden. Die Ergebnis-
se lassen lediglich auf einen geringen Einfl uss unterhalb eines kleinen Effektes schließen.
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Volunteer Management: Increasing Commitment or Crowding 
Out? 

A Consumer Choice Based Evaluation with Data from the German Socio-
Economic Panel

Abstract: Especially in Non-Profi t-Organisations, voluntary work is a critical resource and volun-
teer management is a central part of the human resource management. Volunteer management is in-
tended to increase the sum of services provided by volunteers and to improve the matching between 
the volunteers and the organisation. To determine whether this has been successful, the assumptions 
of microeconomic household theory are used. Data from the German Socio-Economic Panel (SOEP) 
is applied to test if a change in budget constraints systematically infl uences the initiation, increase or 
decrease of voluntary commitment. The fi ndings in this paper contain very small evidence of this on 
a macroscopic level. 
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